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MAJ. MLADOST, MLADINA, RADOST, VESELJE, TITO, TITO, MLADINA, JUGO

SLAVIJA. SONCE, SREČA, VEDRINA IN GLOBOKA MODROST. TITO — 70 LET 

MLAD, VSE ŽIVLJENJE KOVAČ SREČNEJŠE BODOČNOSTI. MLADINA, KI ŠE POZNA 

VOJNE GROZOTE IN MLADINA, KI POZNA SAMO LEPOTO SVOBODNEGA ŽIVLJE

NJA: MLADINA IN TITO, NERAZDRUŽLJIVA CELOTA. TITOV ROJSTNI DAN — DAN  
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TITO, MI TI SE KUNEMO — IZ T1SOC IN TISOČ MLADIH UST BO ZAVRELA PE

SEM, PESEM MLADINE, PESEM SREČE, PESEM MLADOSTI, PESEM TITU, PESEM 

JUGOSLAVIJI — IN PRAV JE TAKO.
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2. redna seja Sveta Združenja MVZ

Jeseni že študentski
Že v prejšnji številki je »Katedra« nanizala glavne sklepe, ki 

jih je na svoji 2. redni seji sprejel Svet Združenja mariborskih 
visokošolskih zavodov. Danes še nekaj podrobnosti s te, izredno 
pomembne seje Sveta Združenja: dnevni red je obsegal 11 točk, 
vendar ta obilica ni pripeljala do pavšalnega, zgolj formalnega 
sprejemanja predlogov, ampak je vsak sklep plod izredno živahne 
razprave, ki je trajal več kot pet ur.

Največji del tega časa je Svet razpravljal.

Dijaški dom,

O STATUTU ZDRUŽENJA 
MVZ

Se preden se je začela raz
prava o statutu, je svet potrdil 
zapisnik prve seje in sprejel 
vse sklepe s te seje. Takoj 
zatem je izvolil za glavnega 
tajnika združenja Rajka 
Krambergerja.

Komisiji za sestavo statuta 
pri upravi Združenja MVZ in 
pri svetu združenja sta opra
vili svoje delo v izredno kra t
kem času slabih 2 mesecev. 
Razprava je šla dobesedno od 
člena do čleina, vendar je svet 
končno sprejel le nekaj spre- 
minjevalnih in dopolnilnih 
predlogov, katerih dokončno 
formulacijo je prepustil ko
misiji. Tako je dejansko po-

Namesto uvodnika
K lopi v  predavalnicah  

bodo km alu  ostale za neka j 
časa prazne. Le v neka terih  
predavalnicah bodo ostali 
tisti, k i so se pripravili na 
izpite. Toda tud i ti se bodo 
km a lu  razšli po svo jih  do
m ovih . Tudi in d ex i bode 
potovali. N ekateri na tisti 
strani o opravljenih  izp itih  
bolj opisani — drugi m anj.

Skora j vsak študen t bo 
tud i prem islil, ko liko  je  do
segel v  dveh sem estrih , ki 
jih  im a za seboj in  ka j bi 
lahko naredil bolje. Skušal 
bo v  svoj spom in zapisati 
vse, kar je  doživel, kar je  
pridobil. To ne bo lahko. 
Četudi je  bil štud ijsk i  
uspeh dober ali celo n a j
boljši. V erjetno se bo m ar
sikdo vprašal, ka j in  kako  
sem  razen študija  še delal, 
živel, česa sem  se naučil, 
koliko  razum el. A li sem  ob
vladoval v  tem  le tu  samo' 
ozko strokovnost? A li še 
ka j drugega? A li je  samo 
ozka strokovnost dovolj za 
bodočega upravljavca, od 
katerega se pričakuje kar 
najbolj široka razgledanost 
in  aktivnost v  vseh vejah  
našega bogatega družbene
ga življenja? K ot je  videti, 
to n i dovolj. Učiti se in  zo
p e t učiti se. Da. Učiti se 
stroke in  učiti se živeti.

Verjetno bodo morali od
govorni lju d je  na šolah in 
predvsem  tudi vsi su b je k 
tiv n i čin itelji — Zveza  ko 
m unistov , Zveza študentov  
in  drugi — še bolj napeti 
svo je sile. Se bolj iz le stro
kovn jaka  vzgojiti družbe
nega človeka-strokovnjaka. 
In  s tem  odpravlja ti vse 
su b jek tivn e  in  ob jektivne  
slabosti in  napake. Ni jih 
malo. Pa tud i toliko ne, da 
bi jih  ne bilo mogoče takoj 
ali vsa j km alu  odpraviti 
Potrebna je  večja politična  
angažiranost: strokovna in 
kulturna . K ra tek  čas sta 
dve leti. D ve leti. D ve leti 
štud ija  v  M ariboru. In ten 
zivnega. N aj bo ta čas — 
kra tek  čas — čimbogatejši. 
Naj bo štud ij uspešen. Tako 
ko t do sedaj, ali pa še bolj. 
N aj bo tud i naše živ ljen je  
tako bogato, ali še bogatej
še ko t letošnje. Ž ivim o zato, 
da ustvarjam o. Pogoje im a
mo.

trebna le še potrditev Izvršne
ga sveta LRS. Med drugim so 
člani sveta predlagali, naj bi 
prešli na uporabo bolj udo
mačenih izrazov: rektor, p ro
rektor, dekan in prodekan na
mesto predstojnik, namestnik 
predstojnika, ravnatelj, oz. di
rektor in namestnik direktorja. 
Dalje je svet mnenja, da bi 
bolj ustrezalo, če bi prešli na 
ocenjevanje z ocenami 1—5 
namesto dosedanjega točkova
nja 1—10.

Poleg tega predvideva statut 
v okviru združenja ustanav
ljanje samostojnih zavodov in 
raznih skladov, kot so »Sklad 
Kidričevih nagrad«, »Sklad za 
gradnjo študentskih domov in 
stanovanjc, »Sklad za zdrav
stveno varstvo študentov«, 
»Sklad za posojila študentom«. 
Svet je predlagal tudi ustano
vitev »Sklada za pospeševanje 
in razvoj mariborskih visoko
šolskih zavodov«. Razen tega 
govori sta tu t o študentskih 
društvih, nasploh o študentih 
in pogojih študija ter o pravi
cah in dolžnostih študentov (o 
čemer bomo še podrobneje p i
sali, ko bo statut dokončno 
stopil v veljavo). Nadalje ob
sega statut še določbe o sode
lavcih samostojnih znanstvenih 
zavodov, katerih ustanovitelj 
je združenje, in seveda o uči-
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tel jih in sodelavcih šol, o ha
bilitacijskem postopku in o 
drugih obveznostih učiteljev 
in sodelavcev šol.

SKLAD ZA IZGRADNJO 
ŠTUDENTSKIH STANOVANJ 

V MARIBORU
je svet združenja ustanovil z 
namenom, da bi zbiral sred
stva za izgradnjo študentskih 
stanovanj in domov in skrbel 
za čim boljše usmerjanje teh 
sredstev, da bi lahko zgradili 
čim več stanovanjskih kapa
citet zn študente mariborskih 
visokošolskih zavodov. Sklad 
bo vodil Upravni odbor sklu- 
da, ki bo imel 9 članov, od 
katerih izvolijo po enega: 
Izvršni svet, OLO Maribor, 
OLO Celje, OLO Murska So
bota, uprava in svet združe
nja, tri člane pa zveza študen
tov — odbor visokošolskih 
zavodov v Mariboru.

V zvezi s tem še zelo pri
jetna novica: JESENI BOMO 
MARIBORSKI ŠTUDENT IE
IMELI ŽE ŠTUDENTSKI DOM

dom
— PRIBLIŽNO 200 LEŽIŠČ, 
od tega 100 v posebnem trak
tu doma srednje kmetijske 
šole, 80 v dosedanjem domu 
vajencev v Strossmayerjevi 
ulici 13 (pri igrišču »Brani
ka«), nekaj ležišč pa bo na 
razpolago, kot že dosedaj, v 
dijaškem domu za dekleta v 
Mladinski ulici.

S temi kapacitetami bomo 
lahko pokrili preko 30 °/o že
lja, če upoštevamo, da je v 
anketi ob vpisu v letni seme
ster izrazilo tako željo 353 
študentov (anketa je zajela 
88 •/• študentov)!

SKLAD KIDRIČEVIH 
NAGRAD

ima drugačen namen: podelje
vanje nagrad študentom za 
najboljša dela na posameznih 
področjih, ki izpričujejo spo
sobnost za samostojno razisko
valno delo. Teme bo upravni 
odbor prodpisal na predlog 
šolskih uprav, v poštev za 
nagrade pa prihajajo tudi di
plomska in seminarska dela, 
če ustrezajo pogojem pravilni
ka Sklada Kidričevih nagrad. 
Nagrade bodo podeljevali na 
dan obletnice Kidričeve smrti
— 2. aprila. H krati bodo raz
pisali tudi teme za naslednje 
leto. Letos bodo teme razpisali 
naknadno, še pred koncem le
tošnjega šolskega leta.

Upravnemu odboru »Sklada 
Kidričevih nagrad«, ki šteje 
do 15 članov (med njimi je  
poleg profesorjev in uglednih 
javnih in znanstvenih delav
cev tudi en študent), predse
duje vsakokratni predstojnik 
Združenja MVZ. Razpis bodo 
objavljali v objavah združe
nja in v »Katedri maribor
skih študentov«.

ZAKLJUČNI RAČUN 
ZDRUŽENJA ZA LETO 

1961
V drugem  delu svoje 2. red 

ne seje je  svet združenja 
brez posebnih pripom b spre
je l zaključni račun Združe
n ja za leto 1961. Plan izdat
kov je  bil namreč postavljen 
za 1,135.230 din višje (3,136.000), 
kot jih  je  Združenje dejansko 
potrošilo. Razlika je  nastala 
zato, ker je Združenje začelo 
poslovati šele v decembru na
mesto v oktobru, kot so p r 
votno predvidevali.

NAČRT DOHODKOV IN 
IZDATKOV ZA LETO 1962

je  seveda precej višji, saj je  
lanski predračun kril samo 
normalne izdatke združenja, 
brez dotacij visokošolskim 
zavodom in drugih takšnih 
visokih postavk. Letos pa vse
buje poleg vseh običajnih 
postavk načrt dohodkov in 
izdatkov tudi za nas posebej 
zanimive naslednje številke:

to  za pomoč študentom in 
njihovim organizacijam — 
2,300.000 (300 000 za telesno
vzgojo, 1,000.000 za razlike v 
ceni vozovnic mestnega pro
meta in voženj na kratke raz
dalje za študente, ki se mo
rajo redno voziti v šolo, 
1,000.000 dinariev pa bo zdru
ženje uporabilo za sklad za 
posojila študentom);

#  za pomoč študentom za 
hrano 2.500.000 dinarjev;

to  za Sklad Kidričevih na
grad 240.000 dinarjev.

Na koncu 2. redne seje je 
svet združenja MVZ izvolil 
še svoje predstavnike v Svet 
zn Strokovno izobraževanje 
LRS in v upravni odbor š tu 
d ijske knjižnice v Mariboru, 
poslušal kratko  poročilo o

rezultatih ankete med red
nimi študenti in poročilo o 
obisku predsednika sveta 
združenja inž. Perhavca, 
predsednika OLO Jožeta

Mladinska ulica

Tram ška in predsto jn ika 
združenja MVZ V ladim irja 
Bračiča pri predsedniku Iz
vršnega sveta Borisu K ra i
gherju. nun

2. REDNA SEJA SKUPNOSTI VISOKIH SOL LRS

O delitvi dohodka
Problemi delitve dohodka, izdelava pravilnikov o notranji 

delitvi dohodka na visokih šolah v Sloveniji so predstavljali 
osnovni problem, s katerim se je ukvarjala 2. redna seja 
skupnosti visokih šol LRS 12. maja letos. Sklenili so, da jc 
treba s sprejemanjem pravilnikov pohiteti, da bi lahko od 
1. julija dalje vsi poslovali po pravilnikih. Mariborske višje 
sole so glede tega dosegle največji napredek in bodo zaradi 
tega na svoje posvetovanje o tem vprašanju povabile vse višje 
sole v Sloveniji in rektorat ljubljanske univerze.

Dalje je  skupnost visokih šol LRS razpravljala o problemih 
odnosa med višjimi šolami in gospodarstvom, zlasti je  bil 
govor o interesu gospodarstva za kadre I. stopnje in višje šole 
ter o prilagajanju programov potrebam prakse. Elaborat zn 
to točko je pripravilo združenje mariborskih visokošolskih za
vodov, medtem ko je material za prvo točko pripravila uni- 
verza v Ljubljani. Ugotovitev: glede kontakta z gospodarstvom 
so mariborski zavodi daleč spredaj.

O nazivih za diplomante I. stopnje ni bilo nobene posebne 
razprave, saj je osnutek zveznega predpisa o tem že priprav
ljen in dan v razpravo.

Ob koncu je  skupnost visokih šol LRS sprejela sugestijo, 
da je treba povsod formirati komisije za telesno in izven- 
armadno vzgojo. mra

Kaj so in kaj naj bi bili

ZBORI VOLIVCEV
Na naših zavodih družbe

no upravljan ja  še ni doseg
lo takšnega napredka, da bi 
lahko govorili že o uspešno  
opravljenih zborih vo liv 
cev najširšega družbenega  
soupravljanja študentov,
k jer  študen tje  preko svojih  
predstavnikov soodločajo v 

predstavn iških  organih.
Zbori vo livcev bi naj bili 
neke vrste  študen tska  tr i
buna, k jer  im ajo volivci, to 
je  študentje , dolžnost da te 
zbore sk licujejo  ter j im  p ri
sostvujejo , obenem  pa pra 
vico, da na n jih  postavljajo  
zah teve  in  razpravljajo. Na 
n jih  bi naj razpravljali tudi 
o delu svo jih  p redstavn i
kov, jih  po potrebi odpokli
cali, ali pa celo zahtevali 
ponovno razpravo p red 
stavniškega organa.

To so pravice in  dolžno
sti obenem . Toda danes 
štejem o pri nas že kot 
uspeh, če smo te  p redstav
n ike  izvolili. Do na jpo
m em bnejše m anifestacije  
tega upravljan ja  — do ši
rokega razpravljanja  — pa 
lahko rečemo da n iti v e r ti

kalno n iti horizontalno n 
prišlo. Tako študen tje  -
p redstavn ik i — lahko le pi 
lastnem  preudarku  in  m an  
po tem eljiti razpravi b 
m n en ju  večine študen to1 
zastopajo štu d en te  v orga 
nih  družbenega upravlja  
nja.

Seveda pa tud i š tu d en tj 
v  teh  organih prem alo skr  
bijo, da bi razgovore, ki s i 
jih  vodili v organih druž  
benega upravljanja , prenesi 
v širšo razpravo m ed štu  
dente in  da bi tako, (kar j  
najbolj pravilno) lahko svo 
ja  stališča oziroma m nenja  
ki jih  zastopajo, kar najbol 
obdelano posredovali na 
prej.

Z bor vo livcev lahko skliči 
po potrebi p redstavn ik  al 
pa skupina volivcev. To b 
naj bilo vsaj enkra t m eseč  
no.

Vlogo zbora volivcet 
študen tov lahko enačimo  : 
vlogo vo livcev v kom uni 
Zbor vo livcev im a kar n a j
širšo in  najglobjo vlogo t 
sistem u družbenega u p ra v
ljanja.
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Naše bravce bo prav gotovo zanimalo, kako so v pretek
lem obdobju delali nekateri organi družbenega upravljanja 
na mariborskih višjih šolah. Povprašali smo nekaj odgovornih 
tovarišev na posameznih šolah o delu njihovih šolskih svetov.

Uspešno delo8 šolskih svetov
Tov. Miloš Ledinek, sekre

tar OK ZK Maribor, predsed
nik sveta na pedagoški aka
demiji:

Kaj menite o delu šolskega 
sveta na Pedagoški akademi
ji?

Naš šolski svet je  n a jm la jš i 
in  d e la  le k ra tk o  obdobje, 
sa j je  tu d i PA še nova. V en
d ar lahko  delo  šolskega sve
ta  dosle j ocenim lcot plodno.

S katerimi glavnimi proble
mi se je svet šole, ki ste mu

predsedovali, največ ukvar
jal?

A ktualne tem e se j so bili 
učni p ro g ram i in načrti, izda
ja n je  sk rip t in gospodarski 
p rob lem i šole. V svojem  p r 
vem obdobju  je  šolski svet 
PA reševal še n e k a te ra  d ruga 
v p rašan ja , z lasti kadrovska 
(redni p ro fe so rji in h o n o ra r
ni p red av a te lji) .

Sestav sveta je  pester in 
posrečen, saj so v n jem  za 
stopane vse in stituc ije , ki so 
za in te re siran e  za tak  kader,

kot ga bo vzga ja la  PA. P re 
m alo p a  so  mogoče zastopane 
občine, ki b i m orale kazati 
več zan im an ja  za delo  šole, 
saj bo' p r ih a ja l iz pedagoške 
akadem ije  kader, k i se bo 
zlasti v občinskem  m erilu  
m očno uv e ljav lja l.

Kako so sodelovali v delu 
sveta študentje — člani sve
ta?

Š tuden tje , člani sveta, so 
svojo nalogo, ki jo  im ajo  kot 
člani sveta, zadovoljivo izpol
n jevali. Z lasti so s svojim i

Ni problema za zaposlovanje 
diplomantov 1. stopnje!
RAZGOVOR S PREDSEDNIKOM SVETA ZDRUŽENJA MARIBORSKIH 
SKIH ZAVODOV ING. STOJANOM PERHAVCEM

VISOKOŠOL-

Kakšne so naloge Sveta 
združenja mariborskih višjih 
šol? S katerimi nalogami se 
je Svet ukvarjal doslej in ka
tere bo reševal v prihodnje?

Naloga Sveta m ariborskih 
v išjih  šott je , da koordinira d e 
lo m ed posam eznim i v išjim i šo
lam i te r  d a  povezuije izvenšol- 
ske instituc ije  in  gospodarske 
organizacije z višjim i šoiami.

K ljučni problem i, s  katerim i 
se sv e t u k v a r ja  so: prostori, 
kadrovska vp rašan ja , p rog ra
mi m ariborsk ih  v išjih  šol.

Na začetku simo se iborili 2 
osnovnim i m ateria ln im i teža
vam i, iskali sm o p rim erne  in 
funkcionalno ustrezajoče p ro 
sto re  za v išje  šole. To je  še 
vedno pereče, zlasti sta  v težki 
situaciji VTS in VSŠ. Takoj kc 
bodo zagotovljena sredstva, 
bomo m orali poskrbeti za 
oprem o in  prostore za VTS, ki 
ji dajem o prioriteto . Glede m  
sedem j e razm ere n e  bi kazalo 
g rad iti za  v išje  šole povsem 
nove in drage prostore. Težili 
b i n a j p a  za tem, d a  b i bili 
p rosto ri p rim ern i za štud ij in 
da bd ustrezali pogojem  sodob
nega visokošolskega pouka.

Ali so študentje, člani Sve
ta, aktivno sodelovali v njego
vem delu?

Ce razum em o pod  aktivnim  
sodelovanjem  njihovo posega
n je  v  razp rave  n a  se jah  Sve
ta, potem  so zares ak tivno  so
delovali. Z lasti so nam  bile 
dobrodošle sugestije študen 
tov p r i proučevanju, ob jek tiv 
n ih  težav študentov  (stanova
nja , p reh rana , štipendiranje, 
študen tsk i klub) in  pri ob rav
nav an ju  program ov posam e
znih šol.

Ali predlagate kakšne spre
membe, ki bi naj izboljšale de
lo Sveta (mogoče z ozirom na 
sestav sveta)?

Po sestavu  bi lahko  svet raz 
v rs tili v  š tir i skupine:

P redstavn ik i javnega in  po
litičnega živ ljen ja, p redstavn i
ki šolstva, gospodarstva in  štu 
dentske organizacije. V tem 
sm islu torej, n e  b i potrebovali 
nobenih popravkov, saj je to 
že sta r, preizkušen organiza
cijski sestav.

Ali menite, ali so programi 
na mariborskih višjih šolah za
res taki, da dajo kompletnega 
strokovnjaka, ki ga v praksi 
potrebujemo?

K er je  m oja s troka  tehnika 
in  nekoliko ekonom ika, bi se 
s svojim  odgovorom  dotaknil 
le ustrezajočih  dveh  šol, VT? 
in  VEKS, ind irek tno  p a  tudi 
ostalih  (vse m aribo rske šole 
delajo  nam reč po približno 
enakem  konceptu). K er so  p ro
gram e sestav ljali strokovnjaki 
iz prakse, m enim  da ustrezajo.

Seveda s  tem  ne pravim , da 
teh  program ov n i potrebno ne
p restano  sprem injati, p op rav 
lja ti, težiti k  vedno boljšemu. 
Višje šolstvo na sploh, stopen j
ski štud ij in  posebej še višje 
šolstvo v  M ariboru  im ajo — 
kot vsaka stvar, k i se šele uv e
lja v lja  — svo je  nasprotnike, 
zilasti tam , k je r  im ajo faku l
te tn e  ustanove z dolgoletno 
tradicijo . M aribor teh  predsod
kov nim a. N aše gospodarstvo 
p a  ta  p ro fil kadrov  nujno po
trebu je, torej so podani vsi po
goji za n ad a ljn ji razvoj m ari
borskih v išjih  šol. Zelo v e r
jetno je, d a  nam  bodo p rv e  iz
kušnje, četudi bodo še tako po
zitivne, pokazale potrebo po

i

Inž. Stojan Perhavec

novih k o rek tu rah  v  učnih 
program ih. V razgovoru, k i sva 
ga omela p redsto jn ik  združe
n ja  in  ja z  s  p redsednikom  R e
publiškega izvršnega sveta Bo
risom  K raigherjem , je  tovariš 
K raigher ugotovil, da bo treba 
poskrbeti za  sprem em be v n a 
činu podajan ja  m aterije  zaradi 
dveh različnih  virov, iz katerih  
p rih a ja jo  š tu d en tje  n a  v išje 
šole, n a  d rug i s tran i pa g im na
zijci, ki jih  je  tud i mnogo, a n i
m ajo nobene strokovne pred- 
izobrazbe. S lednjim  bo treba 
muditi več p rak tičnega pouka, 
m edtem  ko  b i b ili p rv i (vsaj 
teoretično) bolj po trebni teore
tičnega pog lab ljan ja  (m atem a
tika , fizika, kem ija, splošni 
predm eti).

Ali mislite, da se kažejo te
žave pri zaposlevanju diplo
mantov I. stopnje? Kakšno 
vlogo imajo pri tem nazivi di
plomantov?

Bolj koit zaposlovanje diplo
m antov v gospodarstvu je po 
m ojem  m nenju  pereča vse
splošna želja  n ada ljevan ja  š tu 
d ija  n a  II. stopnji. G ospodar

ske organizacije si želijo, tak ih  
strokovnjakov. Želeli bi, da se 
p ri d ip lom antih  I. stopnje ne 
bi m orali srečavati z istim i tež
n jam i ko t p r i  m a tu ran tih  s red 
n jih  tehn išk ih  šol, ko se ti  iz
ogibajo zaposlitvi v  gospodar
stvu  in  'hočejo po vsej sili n a 
da ljeva ti štud ij.

G lede nazivov zastopam  sle
deče m nenje: d ip lom anti I.
stopnje naj p rejm ejo  naziv 
inženir, (tako bo tu d i nekako 
določen n jihov položaj v  p ro 
izvodnem  procesu), diplom anti 
II. stopn je  p a  maj prejm ejo  n a
slov d ip lom iranega inženirja. 
S tem  b i zadovoljili želje š tu 
dentov, k ak o r tu d i prakse.

Na kakšna delovna mesta bi 
konkretno v  Tovarni avtomo
bilov in motorjev lahko prišli 
diplomanti z VTS?

Na vodilna in  vodstvena m e
sta  v obdelovalnih ob ratih  in  v 
p rip rav lja ln ih  oddelkih (kon
stru k cijah  in tehnična p r ip ra 
va proizvodnje), k je r  Se zahteva 
že m alo  širše teoretično zna
n je  s  p redhodno prakso. Tisti, 
ki se  bodo izkazali n a  teh  de
lovnih m estih , bodo sčasoma 
lahko zasedli tu d i delovna me
sta  v  razvojnem  oddelku pod
je tja  (institut).

Kako vpliva honorarno delo 
na visokošolskih ustanovah na 
delo strokovnjaka v podjetju 
in obratno?

H onorarni p redavate lj v  ne
kem  sm islu  p red stav lja  p o v e 

zavo šole s  prakso. H onorarni 
p redavate lj, kolikorkoli že ho
če b iti vsestranski, vendarle 
obarva svoja p red av an ja  s kon
k retn im i prim eri iz  podjetja , 
k je r  je  zaposlen. To je  pozitiv
no, k e r  stvari, k i jih  p redava
te lj posreduje študentom , v 
p rak si dejansko obsta ja jo  in 
jih  š tu d en tje  ob svojem  obisku 
v  pod je tju  lahko vidijo. Na 
d rugi s tran i pa je  njihovo zna
n je  le  nekoliko preveč eno
stransko. Sodim pa, da je  to ne
kaj p rehodnega in  da bomo 2 
okrepitv ijo  stalnega k ad ra  p re 
davate ljev  n a  v išjih  šolah to 
lahko regulira li.

Kakšne olajšave uživajo v 
vašem podjetju honorarni pre
davatelji in ali pomagate izred
nim študentom in kako?

Strokovnjakom , k i honorar
no p redavajo  n a  šolskih u s ta 
novah, dajem o n a  razpolago 
čas, 'ki ga po trebu jejo  za p re 
davanja.

Izrednim  študentom  pa nud i
mo dv e  v rs ti ugodnosti: n ek a
te ri so im eli š tir iu m i delavnik, 
drugim  p a  dajem o d v ajse t dni 
dodatnega dopusta, ki ga lah 
ko porabijo  za p rip ravo  izpitov.

IV-

Ш
predlogi pomagali p ri reševa
nju  študentskih vprašanj, 
programov itd. Živo so se za
nimali tudi za ostale šolske 
probleme, kot so finansiranje, 
delovni odnosi in podobno.

Imeli smo dobro sodelova
nje med šolsko upravo in 
šolskim svetom. Sej šolskega 
sveta n ikakor ne bi mogli 
obeležiti kot formalnost, saj 
smo imeli tudi prim ere, ko 
je  šolsiki svet odklonil p red
loge šolske uprave. Sicer pa 
je  naše delo potekalo po me
todi, če smem tako reči, čim- 
boljšega sporazum evanja z 
upravo šole.

Inž. Milivoj Raič, direktor 
VTS nam je v razgovoru o 
delu šolskega sveta na VTS 
povedal sledeče:

Novega, po statutu izvolje
nega šolskega sveta na VTS 
še nimamo, zato je  nalogo 
začasnega šolskega sveta od
igral priprav lja ln i odbor za 
ustanovitev šole. P ravkar so 
v teku volitve v šolski svet, 
ki bo sestavljen iz dveh čla
nov, ki ju  bo v šolski svet 
imenoval republiški Izvršni 
svet, po enega člana pa bodo 
določili OLO, zveza inženir
jev in tehnikov, Industrijska 
zbornica, Republiški sindikal
ni svet, univerza v Ljubljani, 
pet članov pa delegira Zdru
ženje inženirjev in tehnikov 
v Mariboru, iz vsakega pod
ročja VTS po  enega, ostali so 
še trije  člani uprave, p red
stavniki študentske organiza
cije ter d irektor in pomočnik 
d irektorja.

Zaradi številnih oddelkov, 
ki jih  ima VTS, je  šolski svet 
razmeroma zelo številen (19 
članov).

Delo začasnega sveta je  ovi
ralo dejstvo, da  je  bilo mnogo 
članov stalno izven M aribora 
in je  bilo otežkočeno sklice
vanje sej. To dejstvo bo upo
števano p ri sestavi novega 
šolskega »veta, saj bodo v 
njem razen predstavnikov 
univerze v L jubljan i in Celja 
sami Mariborčani.

Problem, s katerim  se je 
začasni šolski svet srečaval 
pri delu, so bili takega zna
čaja, da jih  lahko obeležimo 
kot specifične za VTŠ: števi
lo redno nastavljenih profe
sorjev, (njihovo nesorazmerno 
m ajhno število v prim erjavi 
s' ‘honorarnimi), prostori, opre

ma laboratorijev, študijski 
programi in nazivi diploman
tov.

Š tuden tje  so p rem a lo  so
delovali v 'delu šolskega sve
ta. Zlasti p ri v p ra ša n jih  gle
de štu d ijsk ih  program ov in 
načrtov smo od n jih  p riča k o 
vali več. D elom a je  k rivo  te 
ga tudi dejstvo, da je  od š tu 
dentov vo ljen i član sve ta  za
radi ob jek tiv n ih  težav (ni bil 
M ariborčan) izosta ja l od sej.

Sodelovanje m ed šolsko 
upravo  in šolskim  svetom je  
b ilo  vseskozi p lodno in ko
ristno.

Predstavnika študentske or
ganizacije na VAŠ, ki sta za
stopala kolege v šolskem sve
tu: Štojs Jože — II. letnik 
sadjarsko vinogradniškega 
odseka — in Kuzmič Franc — 
II. letnik poljedelskega odse
ka — sta nam povedala ne
kaj besed o svojem sodelova
nju v šolskem svetu VAŠ:

Ali sta se redno udeleževala 
sej šolskega sveta?

Dva p r itrd iln a  odgovora.
Ali sta dobivala vnaprej ma

terial za seje sveta, ali pa sta 
prihajala na seje nepriprav
ljena?

M aterial »ta dobivala 14 dni 
pred sejo  svcita in sla se tako 
lahko dovolj dobro priprav i
la.

Ali sta se predhodno posve
tovala s kolegi, ali pa sta na 
sejah sveta zastopala svoje 
osebno mnenje?

O ba s ta  m nenja, da je  za 
dobro delo  študentov, članov 
sveta, neobhodno po trebno  
posvetovanje s š tu d en ti o 
vseh g lavnih  točkah, ki bo  o 
n jih  raz p ra v lja l šo lski svet. 
T ako  je  n. p r. p r i  sp re jem a
n ju  s ta tu ta  im ela študentsko  
skupnost poseben sestanek, 
na katerem  so se  pom enili o 
stališčih, ki s ta  jih  to v a riša  
Kuzm ič in Štojs zastopala.

V čem vidite glavne naloge 
svojih naslednikov — ali ima
te kakšne spreminjevalne 
predloge za delo sveta?

Naloge n a jin ih  naslednikov 
v šolskem  svetu s e  b istveno  
ne bodo raz likovale  od n a j i
nih. K ar se tiče sprem inje- 
valn ih  predlogov p red lag av a  
sledeče: ob sp re je m a n ju  uč
nih program ov in načrtov  bi 
jih  b ilo  predhodno  treb a  dati 
v širšo  razpravo.

Pohod pravnikov
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K A T E D R A ZAPISI

Predavanja 4- služba+ študij 
= prva diploma na VTŠ

V soboto, 5. maja 1962, je  na VTŠ zagovarjal prvi študent 
diplomsko nalogo pred izpitno komisijo. N jegova naloga je  
zajem ala strojništvo. Diplomo je  opravil z desetim i točkami. 
Ker so čestitke okoli diplomanta kar deževale, sm o ga komaj 
dobili za kratek razgovor.

Vaši osebni podatki?
Treven Jože, star 35 let, po

ročen, vodja orodjarne v Me- 
tnllnk

Kako se počutite kot prvi 
diplomant VTŠ?

Počutim se zelo ugodno, p ra 
vo veselje pa ibo prišlo  poz
neje.

Ste imeli kaj treme?
V začetku že, dokler sem 

čakal. Ko sem začel govoriti, 
pa je kar prešla.

Ste redno obiskovali preda
vanja?

Obiskoval sem vsa preda
vanja, poleg tega sem hodil 
tudi v službo. Vendar sem bil 
zadnja dva meseca zaradi di
plomske naloga* <duži>e prost.

Kakšna se vam kot prakti
ku zdijo predavanja?

Teorijo, ki sem jo  pridobil 
na predavanjih , sem dopol
njeval z znanjem , ki ga imam 
iz prakse. Sicer pa so p reda
vatelji večinoma iz prakse, 
tako da v predavanjih  pove
zu jejo  teorijo  is prakso.

Kakšne pomanjkljivosti ste 
občutili pri učnih pripomoč
kih?

Predvsem pom anjkanje 
skript. Zato sem se posluževal 
domače in tu je  literature. Po
trebno ini je  bilo znanje tu je 
ga jezika, ker sem za svojo 
nalogo m oral izbirati iz obšir
ne tu je  lite ra tu re  predvsem 
tisto, k ar sem zanjo potrebo
val.

ALI JE DELO V ODBORU ZA2IVELO?

Zaživeli smo. . .
Šolsko leto je  končano. To je 

čas, ko m oram o pregledati na 
še delo, ga pohvaliti, oziroma  
grajati in  popravlja ti napake.

N ajveč uspehov so im ele ko 
m isije, k i so bile študentom  
n a jb ližje  in  so jim  na jveč  n u 
dile. Tako je  športna kom isija  
form irala  Zvezo  študen tsk ih  
športn ih  društev (o tem  na 
drugem  m estu). Do 15. aprila so 
im eli na posam eznih šolah 
športna tekm ovan ja  za fo rm i
ran je  šolskih ekip. 19. in  20. 
aprila so v  okv iru  Š tu d e n tsk e 
ga aprilskega festiva la  odigra
li tekm o va n je  v  m alem  nogo
m etu . 27. aprila je  bilo v  pro 
storih  V E K S te km o va n je  v  ša
hu, ki pa zaradi neudeležbe  
posam eznih ek ip  ni najbolje  
uspelo.

Sodelovali smo tud i pri Po
hodu ob žici okupirane L ju b 
ljane in pri paradi D neva m la
dosti.

Iz  tega je razvidno, da je  do
sedanje delo bilo uspešno. S e 
daj pa še eno vprašanje. Želeli 
bi, da uprave šol odobrijo vsak  
m esec en prosti dan, za m n o 
žično športno udejstvovanje . 
K aj m en ite  o tem? Odgovore 
sprejem a 35-96.

ir  K om isija  za brigade ima  
kakor vedno v  tem  času n a j
več  dela, k i pa je  tud i n a jte 
žavnejše. Čeprav pri tem  ne 
bi sm eli im eti težav, se dogaja 
tud i to. Žalostno je  nam reč, da 
n eka tere  šole k lju b  naporom  
niso dale po več ko t pet prijav. 
V m a ju  so predvideni zd ravn i
šk i pregledi, vendar je  vpraša
n je , koga bodo pregledali.

-fr M ednarodna kom isija  im a  
zelo zan im ivo  poslovanje, v e n 
dar m ora vse delati predsednik  
sam . O rganizirali so dve stro 
kovn i praksi za Višjo tehn iško  
šolo. V  m esecu aprilu nas je 
obiskalo 57 tržaških  S lovencev. 
Po ogledu M aribora so se odpe
ljali na Pohorje in  naslednji 
dan v  P tu j. Čeprav je  trajalo  
samo dva dni, je  bilo to sreča
n je  na jprije tnejše  doživetje  za 
m arsikoga. O bljubili so nam, 
dc. nas bodo v  na jkra jšem  ča
su povabili na podoben izle t v  
Trst. N ekako  v  istem  času se 
je  naš študen t udeležil m edna-

In vaša diplomska naloga?
T ransporter za šaržiran je  

peči, k i ga uporabljam o na 
valjčni progi za valjarno.

Ali bi hoteli o tem kaj več 
povedati?

Doslej so ta transporter 
uvažali in bo po moji nalogi 
izdelan prvi domači izdelek. 
Pri izdelavi sem moral upo
števati sam o domači m aterial. 
Za uporabo mi je  ta izdelek 
že odkupila Železarna Sisak, 
izdelala ga bo pa S trajna to
varna Trbovlje. Z njo ,sem bil 
ves čas, ko  sem delal nalogo, 
v stalnem  kontaktu.

Koliko časa ste porabili za 
nalogo?

Mesec dni dela. Težave sem 
imel pri zbiranju podatkov iz 
obilne literature.

Ali vam je vaše podjetje 
kaj pomagalo?

Delal sem sam in Skoraj 
ves čas na VTŠ.

(Medtem nas je  zmotil tele
fon. Tovariša Trevna je  kli
cala njegova žena. Gotovo je 
nervozno čakala na rezultat

njegovega zagovora. Po k ra t
kem odmoru smo nadaljevali.)

Ali imate seduj kot diplo
mant VTŠ novo delovno mesto 
in večje osebne dohodke?

Mesto mi je  zagotovljeno 
že od prej, vendar s poveča
njem osebnega dohodka — 
višaj v začetku — ne bo nič. 
Mogoče pozneje.

Ali se vam zdi, da diploma 
prikaže celotno znanje, ki ga 
dobi študent v času študija 
na VTŠ?

Pri moji nalogi vsekakor, 
saj zahtevajo  transportne na
prave znanje iz skoraj vseh 
predmetov, ki jih  predavajo 
na šoli.

Ali ste pri študiju opazili 
razliko med študenti iz prakse 
in gimnazije?

Študentje, k i so prišli iz 
gimnazij, nim ajo občutka za 
prakso in ne znajo teorijo 
vsklajevati s prakso. Pri tem 
pa študentje iz prakse naštu
dirano snov hitro povežejo s 
prakso in si jo  tudi h itre je  
in bolje zapomnijo.

rodnega študentskega  sem inar
ja  v  L inzu. Konec aprila nas 
je  obiskala štud ijska  grupa iz 
Švice.

ir  S tu d ijska  kom isija  si je 
postavila  nalogo, da bo koordi
nirala delo posam eznih  ko m i
sij po šolah. K ar pa se tiče  
konkre tn ih  nalog, je  pripravila  
m aterial za republiško  ko n 
ferenco in  izved la  anketo  o 
štud ijsk ih  problem ih na posa
m eznih  šolah. A li je  svo je  delo 
uspešno opravila ali ne, bomo 
videli v  prihodn jem  letu.

ir Ideološko-vzgojna ko m i
sija je  v okv iru  M arksistične  
tr ibune pripravila  predavanje  
M aksa Snudrla  »O novi u sta 
v i«. Na posam eznih  šolah je  
organizirala predelavo S ta tu ta  
Z S J  in  druga predavanja. So 
delovala bo tud i pri pripravah  
za parado D neva m ladosti ter  
organizirala pohod in  ko m e
moracijo pri Treh žebljih . V 
m esecu ju liju  bomo sodelovali 
pri partizanskem  pohodu po 
poteh X IV . d iv izije , k i  bo p ri
p rav ljen  s sodelovanjem  K M S  
v  L jubljan i. O ve lik ih  uspehih  
te  kom isije  žal ne m orem o go
voriti, ka jti š tu d en tje  skoraj 
neradi poleg obvezn ih  preda
van j ob isku je jo  še ka tera  dru 
ga. Zopet ozka strokovnost?!

★  K ulturna  kom isija  je  
im ela  širok program , vendar  
ga do sedaj zaradi neza in tere
siranosti n i mogla izpolniti. 
Zelje, da bi organizirali p evsk i  
zbor in  podobne ku ltu rn e  sk u 
pine, so naletele na gluha uše
sa. O dzvala se je  samo VEK S, 
k jer  so izved li anketo, k i je  
prinesla tu d i zadovoljive re
zulta te. Aprila  je  bil Š tu d e n t
sk i fe stiva l, k i pa je  bil za za
četek dokaj skrom en.

★  Socialno-ekonom ska ko 
m isija  je  trudom a zbrala proš
n je  za subvencije  z  vsem i osta
lim i potrdili, tako, da je  lahko  
v  tem  m esecu začela z  izp lače
vanjem .

Tud i ostale kom isije  so se 
trud ile  in  pokazale dobro v o 
ljo, vendar m ed  študen ti ni 
bilo odziva, tako da javnost 
ni mogla obču titi njihovega  
dela.

Komisija pregleduje Trevnovo diplomsko delo

Jože Treven

Kaj svetujete bodočim di
plomantom?

Naloge naj bodo iz prakse, 
tako da bodo podjetja  s tem 
reševala težave, ki jih  imajo 
v proizvodnji. Svetujem red
no obiskovanje predavanj, 
k a jti teo rija  je  v življenju 
zelo važna, sploh ko jo  pove
žemo z že pridobljenim  zna
njem v praksi.

D irektor VTŠ inž. Milivoj 
Raič nam je  še povedal:

Tovariš Treven je bil odli
čen študent. Zelo dobro je  
teoretično znanje vsklajeval 
s prakso. Bil je vztrajen, saj 
je hodil v službo in na pre
davanja. Največji uspeh nas 
vseli je, da bo njegova di
plomska nalogu praktično iz
vedena. Bil je ves čas pove
zan s Strojno tovarno Trbov
lje, ki bo izdelala trunsporter. 
Ravno pri njem se jasno ka
že, kako važna je povezava 
šole s prakso. Glede naziva še 
ne morem povedati nič do
končnega. Poudarjam, da bo 
ostal med tov. Trevnom in 
našo šolo še dalje kontakt, saj 
je asistent na VTŠ.

Čestitamo! V. Š.

Otvoritev nove šolske stavbe 
in 2. redna letna skupščina 26. 5.

Nova stuvba VEKS v aprilskem snegu



KULTURA K A T E D R A

D a j e m o  v r a z p r a v o :

V Z G O J A  
O K U S A

Že v začetku se moramo zavedati, da je kulturno življenje 
študentov in mladine zdaj zelo občutljiva točka in se ta občut
ljivost z vsakim dnem še stopnjuje. Kulturno življenje in izživ
ljanje bitno vpliva na profil našega intelektualca in s tem na 
celotni razvoj modernega človeka.

Kaj moramo danes im eti za kritično točko v kulturnem živ
ljenju in  kako širok je ta problem, ni lahko opredeliti. Včasib 
je veljalo kot merilo kulturne stopnje, če so ljudje hodili v  gle
dališče, če so prebirali časopise in  knjige in če je im el vsakdo 
možnost šolanja. Pozneje se je pridružil tem  »nosilcem kulture« 
še film  in pred nedavnim tudi televizija. Toda s tem i najnovej
šimi sredstvi za posredovanje umetnosti postaja posameznik ved
no bolj le pasiven uživalec. Pri tem  pa se malokdo zaveda, kako 
s takšnim zgolj pasivnim uživanjem odmirajo posameznikove 
ustvarjalne lastne zmožnosti, kajti sčasoma se privaja dobrine 
le sprejemati, zelo malo ali nič pa dajati od sebe. Če se bo ta 

* proces nadaljeval, potem bo nujna čedalje večja kriza v  duhovnih 
kapacitetah človeka in njegovega aktivnega udejstvovanja pri 
oblikovanju nadaljnje usode človeštva.

C ivilizacija je  brez dvoma 
plod in tenzivnega duhovnega 
razm aha, k i je  posledica dviga 
m ateria lne  osnove 61oveškq 
družbe. T a duhovn i razvoj jq 
zopet pogojil v sestransk i raz 
voj m ateria ln ih  dobrin . P rav 
to obilje p a  lahko  istočasno 
postane zelo nevarno  duhovne
m u razvoju. N apak  bi nam reč 
bilo, če b i istovetili civilizacijo 
s k u ltu ro  in  to re j p redpostav 
lja li n u je n  sočasen razvoj obeh. 
Res je, da im ajo ku ltu rn e  m a
n ifestac ije  v  današn jem  času 
mnogo več poti do  posam ezni
ka, k ak o r so  jih  im ele k d a j
koli poprej; res p a  je  tudi, da 
zarad i množice teh  m an ifesta
cij in  udobnosti p ri sp rejem a
n ju  m nogokrat otopim o zanje. 
To ugodje p rinaša  človeku ci
vilizacija, ena  izm ed zvrsti člo
vekove borbe za originalnost 
in  čim večjo angažiranost.

č e  vse to  povzam em o: sodob
ni človek, elem ent aktivnega 
družbenega m ehanizm a, k i se 
peha po stopnicah k  lagodju in 
zm anjšan ju  naporov, posveča 
skoraj vse svo je sposobnosti 
napredku  v obliki dv igan ja  ta 
ko im enovanega standarda. To
da ti  napori g a  .preveč zapo- 
sl ju  je jo  in  u tru ja jo , da b i u teg
n il ž iveti še  za k a j več kot za 
lastno usodo.

Z akaj m oram o p rizna ti, ds 
p r i nas  v  ožji dom ovini, p a  tudi 
v  vsej deželi, nim am o naše 
p ris tn e  zabave, p ris tn e  k u ltu r 
ne poti, k i bi nas uvedla do 
spoštovanja lastne  ljudske t r a 
dicije? Da sm o p ravzaprav  le 
posnem avci in  častivci zam ej
ske zabave, k i je  pač ne m ore
mo sp rejem ati d rugače kot 
m odno norosit, sa j n im a nič 
skupnega z našim  načinom  
živ ljen ja in  n e  z  družbeno 
stvarnostjo . V tem  smo podob
n i polnem u p tič jem u gnezdu, 
od koder se ob vsakem  glasnej
šem  k rik u  odpro rum eno ob
rob ljen i k lju n č k i nedoraslih  
mladičev.

Z askrb lju joča je  dvoličnost 
našega narodnega okusa. Med
tem , ko so m esta  podvržena 
vsem  najnovejšim  m odnim

krikom  v  svetu  in  pozabljajo 
na svo j izvor, je  podeželje še 
vedno globoko v  ozadju  h itrih  
sprem em b in  pozna večinoma 
le  p ris tn o  trad icijo . Tako n a le 
tim o n a  d v a  naspro tu joča si 
svetova v  is ti družbi, m ed lju d 
mi, k i bi n a j tvo rili duhovno 
in  m ateria lno  enoto  z narodnim  
poudarkom . D ejstvo je, da po
deželje s  težavo razum e mesto, 
to p a  nalašč  (in zelo sram ežlji
vo!) zak riva  Obličje p red  pode
željem.

Seveda b i bilo zelo nehva
ležno n aš tev a ti vseh pom anj
k ljivosti našega ku ltu rnega 
razvoja, k a jti  s  tem  teg a  n e  bi 
kdo ve ka j popravili. Postav lja  
se  po treba, d a  odkrijem o, r a 
zen vzrokov in  posledic te r  n e
p rije tn eg a  s ta n ja  še  učinkovita 
proitisredistva, k i bodo zmož
n a  ob p ravem  času nastopiti 
svojo  zdravo pot.

Ali poznam o našega štu d en 
ta? Zal le  deloma. V endar že 
ta  d robec zadostuje, da ugoto
vim o vse tisto , k a r  sm o zgoraj 
ugibali. P ri vsem  tem  m oram o 
ugotoviti, da je  bodoči in te lek 
tualec noisivec je d ra  ku ltu rnega 
.videza našega človeka.

N a visoke šole p riha ja jo  lju d 
je  z izobrazbo najrazličnejših  
sm eri, celo z najrazličnejšo  
predizobrazbo. Nova reform a 
šolstva omogoča prestop  na 
vseučilišče brez popolne sred 
nje šole. K aj nam  to kaže? 
Pestrost značajev, pestrost du 
hovnih zm ogljivosti! G ospodar
ski in teresi so p risilili na kole
n a  duhovni razvoj, ki se ne 
u k v arja  neposredno s problem i 
proizvodnje. Tako sm o dobili 
v rsto  la ične inteligence, k i ci
nično podcen ju je duhovnost v 
vseh sm ereh.

S redn ja  šola je  včasih  sk r
bela za  to, d a  je  z n je  m a tu ran t 
odhajal z  določenim  prepriča
n jem  z jedrom  osebnosti, k i ga 
je  b il p rip rav ljen  tud i povsod 
kazati in zagovarjati. Zdaj je 
to  nekoliko drugače. Sole ne 
elkrbe več za estetsko vzgojo, 
(pravijo, d a  za to  n i časa, k ar 
pa sploh ni opravičljivo!) tem 

več težijo za tem , da »vržejo na 
trg« čim  več po rabne  delovne 
sile. K do bo p a  sk rbe l za d u 
hovno vzgojo po končani Sred
n ji šoli? M ar bo posam eznik še 
ču til potrebo, d a  se v  svojih 
zrelih  letih , ko  si u s tv a rja  d ru 
žino in  dom, vsakodnevno n a 
paja  z zdaj zoprnim i in  n  e  d  o- 
n o s n i m i  posli?

T akšn i odnosi v ladajo  tu d i v 
študen tsk ih  v rstah . Čudimo se, 
da so p r i  koncertih  dvorane 
prazne, d a  .gledališča ne obi
skujejo, d a  n a  um etn iške raz 
stave n i l ju d i . . .  Toda nad 
vsem  tem  se  ni čuditi, če upo
števam o, d a  lju d je  enostavno 
sploh ne ču tijo  teh  potreb . Ali 
naj nekdo, tki je  n a  vsej vzgoj
n i po ti le  m im ogrede slišal za 
um etnost, ču ti potrebo, d a  bi 
razum el Pioassojevo slikarstvo 
in vedel k a j več o  gledališki 
um etnosti?

N eka tere  sred n je  strokovne 
šole celo odk rito  razm eju jejo  
strokovne in  hum anistična 
predm ete in  slednjim  p rip isu 
jejo  m an jv redno  vlogo. P ra v il
no je , d a  strokovna šola da 
strokovnjaka, k i je  sposoben 
za delo n a  svo jem  delovnem  
m estu, to d a  tisti, k i  preveč po
u d arja jo  sam o strokovnost, naj 
ne pozabljajo , d a  danes bolj 
ko t kdajko li po trebujem o po
polnega človeka. P opoln  človek 
je  p a  tis ti, k i  razen svojega po
klica ž i v i  tu d i duhovno živ- 
Ijenje. Talki lju d je  se  niso n iko
li u tru ja li n a  svo ji ž iv ljenjski 
poti, narod, k i  so ga tvorili, ni 
nikoli za ta jil svojega obstoja. 
In  če hočemo: le  tak šn i ljud je  
bodo sposobni g rad iti resnične 
socialistične odnose v  naši 
družbi.

Problem  estetske vzgoje in  
ku ltu rnega udejstvovan ja ima 
danes svo je koren ine še  d ru 
god: predvsem  v  vedno bolj 
razširjen ih  sodobnih sredstvih  
za posredovanje um etnosti. P ri 
tem  so odločilnega pom ena tu 
di s ta rš i, fci svo jih  o trok  že od 
m ladosti n e  seznanjajo  s  'kul
tu rn im  dogajan jem  izven do
m ače hiše, tem več jim  nudijo 
vso zabavo edino ile p red  te le
vizijskim i a li rad ijsk im i sp re
jem niki.

Vsa ta k a  površnost se odraža 
tud i v tem , d a  u p ad a  zanim anje 
za leposlovje, ra s te  p a  požreš
nost po k rim in a ln i lite ra tu ri in 
ustreznih  film ih. M ladina tako 
išče živčno spontanost, čustve
no razbrzdanost in  tako  spozna
va b ru ta ln o st poti k  bogastvu.

Zal moramo zaradi tega več
krat ugotoviti, da klasično (m i
slim na vredno klasično) kul
turno izživljanje še zdaleka ne 
zadovoljuje današnjega člove
ka. Če bomo posvetili več po
zornosti resnični estetski vzgo
ji mladine in če bomo znali no
vosti dovolj spretno prenesti v 
naše razmere, se  bo marsikaj 
spremenilo na bolje; če ne, 
p a . . .

M artin  P.

UREDNIŠTVO »KATEDRE« ZELI SVOJIM 
BRAVCEM IN SODELAVCEM TER VSEM, KI SO  
KAKORKOLI PRISPEVALI PRI IZHAJANJU LISTA, 
DA KAR NAJBOLJE PREŽIVIJO POLETNE MESE
CE. BODISI PRI ŠTUDIJU, V BRIGADI ALI PA NA  
POČITNICAH.

UREDNIŠTVO OBLJUBLJA, D A SE BO JESE
NI -  SEVEDA ČE NAM BODO ORGANI, KI SO 
NAM DO  SEDAJ OMOGOČALI TO KAR NAJBOLJ 
UGODNO VZDUŠJE MED ŠTUDENTI, OMOGOČILI 
NAŠE DELO ŠE VNAPREJ — ŠE VNAPREJ TRUDI
LO IN POIZKUŠALO »KATEDRO« PRIBLIŽATI ŠE 
PRISTNEJE SVOJIM BRAVCEM.

NASVIDENJE JESENI!

Ob m e d n a r o d n e m  
te d n u  m u z e je v

Ideja o mednarodnem tednu muzejev izvira iz organizacije 
UNESCO. V dnevih od 7. do 13. maja, ko traja mednarodni teden 
muzejev, je pokrajinski muzej v  Mariboru priredil več preda
vanj in ogled starega Maribora. Ob tej priložnosti smo poiskali 
prof. Teplyja in ga zaprosili za kratek razgovor.

O bisk n a  p red av an jih  je  bil 
k a r  zadovoljiv, v en d a r pa je  
p redavate lj in  rav n a te lj p o k ra 
jinskega m uzeja  prof. Bogo Te- 
ply pogreišal p redstavn ike iz 
študen tsk ih  v rst, saj so teme, 
o k a te rih  je  p redaval, izredno 
zanimive. (»G rajska v iteška 
dvorana in  k a j se  je  dogajalo v 
njej«, »M itrov kult« , »Razvoj 
rokodelstva v  M ariboru«).

V  zvezi s  tem  je  om enil n e
kaj problem ov m ariborskega 
ku ltu rnega  življenja. Mnogo 
p rem ajhen  je  k rog  ljud i, k i so 
vsaj občasni obiskovalci n ek a
te rih  k u ltu rn ih  ustanov. Sem 
seveda n e  štejem o k ina, k i je 
najpogostejša oblika k u ltu rn e
ga izživ ljan ja naših ljudi. Tudi 
gledališče im a  širok krog obi
skovalcev. D rugače pa je z 
ustanovam i, k o t s ta  Um etno
stna  galerija  dn P ok ra jinsk i 
m uzej.

K er lju d je  ljubim o k a r  je  le 
po (tu  m islim  lepoto oblik  in  
zvoka), n e  m orem o zanikati, da 
n im a vsak  človek nekaj čisto 
n arav n eg a  zan im anja  za um et
nost, le  d a  ta  ču t p rem alo  go
jimo. Z anem arjam o ga, če
p rav  bi nam  lahko  p rinese l to 
liko razv ed rila  in  užitkov. Za
tekam o se navadno k  h rupn im  
zabavam , k i so nam  vsaj na 
videz najbo lj dostopne.

K ljub  zaposlenosti in  h itre 
m u tem pu živ ljen ja  bi lahko 
vsakdo svoj p rosti čas k o ris t
n e je  izrabil, če bi o tem  raz 
m išljal. U stvarim o si zato svoj 
»hobby«! Človek, k i se  pol 
dneva u k v a r ja  sam o s svojim  
poklicem , ibo našel m anj razve
d rila  v  b rezskrbnem  počitku, 
ko t p a  d a  b i svoje zanim anje 
posvetil kakšn i d rug i stvari.

N aša inteligenca, posebno 
tehniška, narašča iz -dneva v 
dan, to re j b i bilo  pričakovati 
tu d i več udejstvovan ja  v  k u l
tu rnem  živ ljen ju . K er pa je to 
-tako neznatno  ali p a  g a  sploh 
ni, -pomeni znižan je ku ltu rnega  
nivoa- vsega p reb iv a ls tv a  dn n e
varnost p red  »golo strokov
nostjo«.

En m i, študentje? O pazili smo 
»rahlo« razočaran je  v  besedah 
prof. T eplyja, Im a  p a  polno 
idej in energije, d a  bi nam  po
m agal. Z  ustanovitv ijo  visoko
šolskih zavodov dn prihodom  
večjega števila študentov  v 
m esto -so p redvidevali tudi več
ji  obisk v k u ltu rn ih  ustanovah. 
Ni b il p rob lem  za kino, gledali
šče, -tudi n e  za  koncerte. Gre 
nam reč zato, da le  poredkom a 
zanese p o t kakega  š tu d en ta  ali 
š tuden tko  v  m uzej, da o  k ak š
n ih  organiziran ih  ogledih m u
zejskih zb irk  sploh ne govori
mo.

M ariborski k u ltu rn i delavci 
nam eravajo  sk licati sestanek, 
n a  k a te reg a  bodo povabili 
p redstavn ike študen tov  v išjih  
šol, p redstavn ike  S veta  Z dru
ženja m ariborsk ih  v išjih  šol in 
za in teresirane profesorje. Na 
sestanku  bodo razp rav lja li o 
m ožnostih, kako  izboljšati sta
nje.

Z m alo  dobre vo lje  se bo n a
šlo m nogo rešitev . L etošnja se
zona p rired itev  te  v rs te  je  za 
študen te  sicer zaključena, ker 
so p red  d u rm i izpiti in  km alu 
tudi počitnice. Zato pa bo  tre
b a  sedaj resn e je  na podlagi 
analize s ta n ja  p rip rav iti p ro 
gram  za p rihodn je  leto.

N aj navedem  n eka j p rim e
rov, kako b i se  dalo u red iti 
stike študentov  s  ku lturo . To
variš Bogo Teply je  po
udaril, d a  bi z veseljem  p r i
p rav ili k ra tk a  in  zanim iva p re
d av an ja  za študente, s katerim i 
bi se podrobneje seznanili z 
zgodovinskim  razvojem  krajev , 
v  k a te rih  prebivajo. P red av a
n ja  iz obče zgodovine (o zgo-

Z Zagrebške razstave

dovini denarja , kako  se na pod
lagi kipov in slik  odraža m isel
nost evropsk ih  m eščanov itd.) 
pa bodo p ra v  -gotovo pritegn ila  
m arsikaterega poslušalca iz 
v rs t študentov.

V poštev  'bi p rišle  tudi ek s
kurzije  v  Slovenske gorice, k je r  
b i se seznanili z zgodovinskim  
dogajanjem  na tem  območju in  
p rav  tako  z gospodarskim  n a 
predkom  v  novejšem  času.

A. K



K A T E D R A KULTURA

DUŠAN MEVLJA:

Oh, ta zamišljenost
Dogodek, kot je izid zbirke slovenskih humoresk, je vse

kakor pomemben, zlasti, če upoštevamo, kako zelo nam pri
manjkuje pikre literature na račun našega sodobnega življe
nja. Naj bo satira, humoreska, epigram ali včasih tudi navad
no pavlihovstvo — vselej je smeh prijeten in koristen, da le 
ima izvir v  globoki prizadetosti zaradi naše vsakdanjosti in 
njenih napak.

Od Milčinskega in Murnika sem se Slovenci menda še 
nismo mogli dovolj zdravo nasmejati. In če naj povemo po 
pravici: ker nam primanjkuje naše sodobne humoristične li
terature, se še vedno smejemo Tolovaju Mataju in Cefizlju ter 
njunim početjem. Slovenec današnjih dni se še ni našel v 
humoreski, čeprav to mnogokrat zasluži.

Dušan Mevlja s  svojo zbirko ni opozoril nase. Ne zato, 
ker bi bila zbirka humoristično satiričnih črtic nepomembna, 
pač pa zato, ker to ni njegova prva takšna zbirka in ker je tudi 
sicer bravcem že v  dobršni meri znan. Toda človek ima pri 
branju občutek (seveda: ti lahko varajo!), da je Mevlja tokrat 
hotel svoje literarno delo (kulturno) rehabilitirati s pikrim  
poudarkom in s protestom zoper vse nepotrebno, kar je njemu 
enakim včasih naprtila nepotrebna in nepravična kritika.

Predvsem zaradi piščeve precejšnje osebne prizadetosti 
zgublja zbirka na svojem  čaru. V njej s težavo najdemo 
tisto, kar je sku,pno množici, kar bi podžigalo njeno jedro ob 
pogledu na napake posameznikov. Izjema so nekateri sestavki: 
Moj sin — abstraktni slikar. Užaljeni model, Opus št. 13, Že
nitev. Zlasti slednja je resnično usidrana v  naši proble
matiki.

V glavnem se je  Mevlja lotil kulturne »protiobdelave«, 
področja, ki ga pač neposredno zadeva. S tem  je marsikatere
mu nasejal bridkih očitkov, toda še bolj bridki bi bili ti očitki, 
če bi pisec posamezne celote zaokrožil in dal večji poudarek 
njihovim konicam. Ponekod se bo bravcu zdelo, da sme z vso 
pravico razumeti avtorjeve besede: m o j  o d n o s  d o  n j e 
g a  (beri: do njegovega dela!) n i  n i t i  č u s t v e n  n i t i  
r a z u m s k i ,  t e m v e č  z g o l j  a b s t r a k t e n  — ampak 
proti avtorju samem.

Knjigo Oh, ta zamišljenost, je izdala Založba »Obzorja« v 
Mariboru, opremil jo je  Janez Vidic. Zaenkrat — ker seveda 
drugih humoristov ni — smemo trditi, da je to ena najboljših 
naših humoristično satiričnih knjig, ki so izšle v zadnjem času.

M. P.
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Kdor želi obdelati v filmu neko snov po svoji želji, ima vselej na 
razpolago dve možnosti. Glede na svoja nagnjenja lahko filmski 
delavec pač obravnava bodisi francosko revolucijo ali prepir med 
sosedi, apokalipso našega časa ali nosečnost preproste gostilniške 
natakarice, zadnjo uro junaka, ki je sodeloval v osvobodilnem bo
ju, ali preiskavo o umoru prostitutke. Gre pač za vprašanje oseb
nosti; važno je, da je njegov film dober, mar ne? To se pravi, da 
je dobro grajen, dobro zasnovan, dobro režiran, skratka, da je do
ber film.

nv snov' II I

P R E B E R I T E  T U D I  T O  *  P R E B E R I T E  T U D I  T O

Pozabljena kultura
Občni zbor nekega društva  m e je  spom nil na p lem enito  zvrst 

ku lture , k i je  danes pri nas povsem  pozabljena.
Stopim o po M ariboru!
M estni park, k i je  bil nekoč poln eksotičnih  rastlin, okras

nega grm ičevja  in  cvetja  je  danes pust: prav ta k  je  M agdalenski 
park na desni strani Drave; na koncu prom enade pa že dolgo 
vrsto  let zeva razkopana zem lja  — in  tis ti, k i ni poučen, bi lahko  
sklepal, da je  to še ostanek iz vo jn ih  časov. Poglejm o še ulice, 
vrtove , dvorišča, balkone in  okna stanovanj.! C vetice na oknih, 
cvetn i v r to v i so bili nekoč sinonim  za slovensko folkloro, del 
narodne pesm i, sim bol slovenske gostoljubnosti in  veselja  do ž iv 
ljenja . In  danes? Ubogi fan t, k i bi prišel h deklici v  vas in  pel: 
stopi do vr tnarja  dekle zalo in  kup i nagelj, da si na prsi ga 
pripnem !

M aribor se razvija  v  turistično m esto. Vsakdo mora priznati, 
da je  ta naš predel s S lovensk im i goricami, Pohorjem  in  K oz
jakom , Dravo in  B res trn išk im  jezerom  res lep. Toda lepoto je  
treba pripelja ti tud i v  m esto, na ulice in  dvorišča, okrog sleher
nega doma.

V deželah z v isokim  standardom  in z visoko ku lturno  stop
njo kot so Švica, Danska, N izozem ska, Zapadna N em čija, Š ve d 
ska  in  druge, ni hiše brez ze lenja  in  cvetja . Za človeka, k i pride  
iz  službe duševno in  fizično u tru jen , je  najlepši odmor, da si 
lahko odpočije oči ob pogledu na naravo, na živo rast, na zelenje  
in  cvetje. Zato sodi v  teh deželah v  del n jihovega vsakdanjega  
živ ljen ja . Č lovek je  del narave in  ne sm e izgubiti s tika  z njo.

V  M ariboru im am o društvo  z  m nogim i lepim i načrti: ured itev  
parka, oprem ljan je dreves in  grm ičevja  v  parku  z napisi, u re 
d itev  D ravskega nabrežja pri novem  m ostu , ured itev  cvetnega  
paviljona za razstavo cvetja  na ka k i prom etn i točki v m estu. 
Člani društva  im ajo na razpolago m nogo dobre vo lje  (in malo de
narja).

Mogoče pa n jihov i načrti le niso resnično tako dalekosežni 
in  nedostopni ko t je  v ide ti na p rv i pogled. Le počasi bo treba v 
ljudeh  vzb u ja ti sm isel za lepo, treba bo vnesti v delo stanovan j
sk ih  skupnosti več sm isla za estetsko  ured itev okolja, mogoče 
bodo spet zacvetele na okn ih  cvetlice, mogoče bodo vr to v i zopet 
lepši, dvorišča ponovno ozelenela, mogoče čez n eka j časa ne bo 
treba več opozarjati otrok, na j ne trgajo cvetja  in  naj ne teptajo  
trave, ker bodo to vedeli sam i (tako je  v prej našte tih  državah).

Vse strokovne nasvete, kako  ured iti nasade, vzdrževa ti c v e t
je  in  grm ičje, lahko M ariborčani dobijo pri H ortiku lturnem  dru
š tvu  v  M ariboru, k i se zaradi pom anjkan ja  društven ih  prosto
rov shaja v  F ilatelističnem  klubu . T a jn ik  društva , Lojze Donža 
(uslužbenec G ostinske zbornice, M aribor, Cafova  7/II,  pa spre
jem a  prijave  za nove člane društva . V. K.

Edina razlika, k i jo  lahko  
napravim o m ed tem , ali film  
obravnava apokalipso ali p ro 
stitu tko , revolucijo  ali gostil
n iško natakarico, junaka  ali 
prepir m ed  sosedi, obstoji v 
strem ljen ju  pri prikazovanju  
snovi. L e v  tem  sm islu obstoja
jo  »male« in  »velike« snovi 
»male« in  »velike« teme.

O tem  duhovito  kram lja  v 
lanski, sto ti š tev ilk i francoske  
film sk e  revije  »Cahiers du 
Cinema« znani francoski f i lm 
ski delavec Claude Chabrol. 
On m eni, da je  glede na zgor
njo ugotovitev vse drugo do
ka j preprosto: gre pač zato, da 
vem o, ka teri film  je  vreden  
spoštovanja in  kateri ne. V ze
m im o za prim er in  napišimo  
na p rv i list določen osnutek  
scenarija, na drugi list pa d ru 
gega:

A P O K A L IP SA  N A ŠE G A  
Č A SA . — Po totalni a tom ski 
vo jn i je  ž iv ljen je  zginilo s po
vršine našega planeta. Vojno 
preživi samo n ek i črnec, k i se 
popolnom a sam  znajde v  New  
Y orku . T am  si uredi živ ljen je, 
kakor pač ve  in  zna, toda hudo  
trp i zaradi svo je osam ljenosti. 
Po dveh  m esecih odkrije , da 
je  še neko b itje  preživelo groz
no katastrofo: to je  neka  bela 
ženska. Spozna se z njo in  jo 
km alu  vzljub i, toda kom pleksi, 
k i izhajajo iz n jegove rase, ga 
ovirajo, da bi bil srečen. Dva 
meseca pozneje se po javi n ek i-  
belec. T udi on hoče im eti de
kle. Črnec se m u  hoče na jprej 
izogniti, toda potem  nujno  re
agira in  m u  postane tekm ec. 
Belec se odloči za dvoboj na 
sm rt; v  docela porušenem  m e 
stu, nasproti palače Združenih  
narodov, se zadnja človeka  
spoprim eta v  zadnji vojni. De
jansko  je  vojna, ta človeška  
blaznost, »apokalipsa našega 
časa«.

Na drugem  listu  papirja pa 
je  zapisana sledeča zgodba:

PREPIR MED SOSEDOM A. 
— V zapuščeni pokra jin i ž iv i

Posvetovanje na Ravnali

n ek i km e t sam otno živ ljen je. 
Tam  si uredi ž iv ljen je , kakor  
pač ve  in  zna, toda hudo trpi 
zaradi svo je osam ljenosti. N e
kega dne se pojavi drugo člo
veško  bitje, in  sicer neka  žen 
ska iz m esta, ki se ji pokvari 
m otor avtom obila in  pri tem  
doživi čar preproste narave. 
K m et jo  pogosti z darovi, ki 
jih  daje zem lja  in  ji prikaže  
svojo trdo živ ljen je . K m alu  jo  
vzljub i; toda zaradi svojega 
km ečkega  stanu ob m eščanski 
ženski ne m ore b iti srečen. 
K m alu  za tem  se po javi km et, 
k i je dolgo žive l v  m estu  in  se 
hoče spet naseliti na deželi. 
Naseli se v b ližini prvega km e
ta in  km alu  hoče tudi on im e 
ti dekle. P rvi se ga na jpre j iz 
ogiba, po tem  pa reagira in  m u  
postane tekm ec. Drugi km e t se 
odloči za dvoboj na sm rt; v  
d iv ji pokrajin i, k i jo  biča bur- 
ja, se oba m ožakarja  spopri
m eta. Daljni sosedje pa se za
bavajo ob »prepiru  m ed sose
doma«.

V zem im o zdaj, da oba lista  
predložim o film sk im  produ- ■ 
centom . N ekdo bo dejal, da je  
»Apokalipsa našega časa« v e 
lika snov, m ed tem  ko je  »Pre
pir m ed  sosedi« banalna in  n e 
pom em bna zgodba. Po svojih  
najboljših  m očeh posnam em  
torej »Apokalipso našega ča
sa« in  napravim  iz n je  največ, 
kttr zmore. Ves sve t je  začu
den, na jbo lj pa jaz sam. N eka
teri so sicer m nenja , da film  ni 
ravno najbolj dovršen, vendar  
pa priznavajo, da je  snov ta 
ko velika , da n ihče ne m ore  ob 
n je j ostati ravnodušen. »Apo
kalipsa našega časa« je  zan i
m iv  z  raznih gledišč. Toda jaz

: '

k i serh ubog revež, se popol
noma zavedam , kakšen  je  film , 
k i im a tako ve lik  odm ev, in do
bro vem , da mora obravnavati 
film , k i na j bo film  m ojega  
živ ljen ja , čisto preprosto snov.

V  tre n u tk u  jasnovidnosti 
vzam em  v  roke »Prepir m ed  
sosedoma« in  ugotovim , da 
gre v  b istvu  za isto snov, ki ni 
prav nič m an j pom em bna. Če 
odvzam em  »Apokalipsi našega 
časa« n jen  zunan ji dekor in  jo 
postavim  na realna tla, vid im , 
da ne zajem a našega časa, ne 
katerega koli drugega, prav  
tako kakor tud i »Prepir m ed  
sosedoma« ne sloni ne na 
družbeni, ne na psihološki re
sničnosti. »Apokalipsa našega 
časa« je  prav takšna  oslarija  
kot »Prepir m ed  sosedoma«.

Hočem torej prikazati, pravi 
Charbol, da tako im enovana  
»velika« snov n im a prav nič 
večje  ve ljave  ko t »mala« snov 
in  da gre pri tem  samo za na 
videzno  veljavo, kakršna  pogo
sto zapelje v zm oto  naivneže, 
tud i tiste, k i se ukvarja jo  s 
film sko  um etnostjo .

Na Ravnah je bilo 11. maja 
posvetovanje o kulturni de
javnosti mladih, ki ga je pri- 
pruvil O krajni komite LMS 
Maribor. Po plodni razpravi je 
bilo ugotovljeno tudi nasled
nje:

#  mladim je potrebno nu
diti več konkretne možnosti 
sodelovanja,

O  materialna pomoč kultur
ni dejavnosti je prenizka,

#  za dvig ljudskega okusa 
je treba več estetske vzgoje v 
šolah prve in druge stopnje,

Џ kulturne dobrine (knji
ge!) so mnogo predrage,

ф nujno je ponoviti komen
tiranje filmske p red stav e ...

kino
MON PETIT. Ž ivljenje je  komično, usode tragične, 

vendar pa gledaivec tega ne more v celoti dojeti. »Stari 
gardi« je  m orda film nudil nekaj prije tn ih  spominov na 
»zlate čase« in nič več . . .   7 točk

SREČA V TORBI. Poskus, da bi našo aktualnost prika
zali na nučin, ki se mu najtežje zameri, in ki nudi občin
stvu sproščen smeh, je  v r e d e n  <> točk

V NEDELJO NE POKOPAVAJO. Se enkrat po trjena 
usoda »črnih dlani«, ki se v borbi za lastno srečo in živ
ljen je  osvobodijo v — ječo. Pretresljiva in prepričljiva 
z g o d b a .................................................................................8 točk

DR. Še vedno Nušič, še vedno smeh, ki_ se  z leti pre- 
rojeva. Tu sta tudi M. Živanovič in M. A leksič (s sinom!) — 
to pa tudi nekaj p o m e n i.............................................. 7,5 točk

ROKO IN NJEGOVI BRATJE. Globoka in presunljiva 
resnica v italijanskem  neorealizmu je vredna več kot spo
štovanja. Da pa nas film prevzame, je  dokaz njegove stop
n je  p o p o ln o s ti................................................ ....  8,5 točk



KULTURA K A T E D R A

N e spom in jam  se več, o čem 
sva govorila s Fredom  
na na jin ih  sprehodih, 

vem  pa, da sva si takra t im ela  
še m nogo povedati. Pogosto 
sva govorila o lepih dekletih  
in um etnosti in  živ ljen ju . N e
kega dne sva govorila o sreči, 
tega se spom injam . R ekel je, 
da n i sreča nič drugega, kot 
um etnost zna ti živeti. N isem  ga 
vprašal ali je  to njegova izv ir 
na m isel; vsekakor je  bila 
zelo posrečena in  ker si za take 
stvari n isva  n ikoli dejala por 
sebnih  priznanj, sem  ugotovi
tev brez pripom b sprejel. Da
nes rad priznam , da jo  je  ta 
kra t iztuh ta l. Tak je  bil ta 
kra t Fred in  ta k  sem  bil jaz in  
oba sva bila neugnana lumpa, 
dokler ni nekega dne odšel.

Ko se je  vrn il, sva ugotovila, 
da se je  n eka j sprem enilo. (Z 
vsa k im  odhodom  se nekaj 
sprem eni, kar se tud i s ponov
n im  prihodom  ne m ore povr
niti). Tako je  bilo tud i pri naju.

Pri nekem  ta kem  prihodu  
sem  ugotovil, da se je  Fred za
pil.

B il je  sam.
»Zdravo Fred,« sem  ga 

pozdravil. Vedno sem  
skriva l svoje občutke ob n a ji
n ih srečanjih.

»P ozdravljen , kako ti gre?«
»Vidim , da si pil.«
»Sem.«
Po tis tem , ko je  p rv ič  odšel, 

si n isva n ikoli več očitala. Bila 
sva sam ostojna. Toda prej ni 
n ikoli pil.

»Nikar ne m isli, da sem  p i
jan,« je  dejal Fred.

»Saj nisi,« sem  dejal.
»Toda vid im , da m isliš, da 

sem  pijan.«
»Meni je  vseeno,« in  dejan

sko m i je  bilo v  tis tem  tre n u t
k u  vseeno, ali je  Fred pijan  ali 
trezen, čakal sem, da se m i od
krije .

»Danes sem  razčistil,« je  za 
čel.

Spom nil sem  se Zlatolaske  
in  ni m i bilo vseeno.

i

VRNILA SE BOVA 
K Z L A T O L A SK I

»Nikoli več ne grem  tja,« je  
nadaljeval. V idel sem, da se je  
trudil b iti surov. Ubogi Fred 
kako  klavrna  prikazen  je  bil 
v  tem  trenu tku .

»Neum en si,« sem  dejal.
»Nič nisem  n eum en«, je  od

vrnil.
»Hočem, da izveš resnico o 

meni.«
»Predobro se poznava, Fred.«

bili še m nogokrat skupaj. N i
koli m i nista  dala čutiti, da 
sem  odveč, dokler nisem  tega 
začutil sam. Dolgo si n isem  ho
te l priznati, da jo ljub im . Bila 
je  prijazna z m enoj, skoraj ta 
ko ko t s Fredom, le da je  n je 
ga vpričo m ene poljubljala in 
da je  bil on tis ti, k i jo  je 
sprem lja l domov. T akra t je  
stanovala sama. Oče je  bil tr-

Fred je  p ljun il na ograjo.
»Danes sem  končal.« Fred je  

bil v  tem  tre n u tk u  slabič.
»In?« sem  čakal.
»In, kaj,« je  vprašal, ja z pa  

sem  videl Z latolasko, k i se je  
nagnila in  ga poljubila.

T akra t sem  jo spoznal. P ri
pelja l jo je  pod roko in  s tiska 
la se je  k n jem u. Im ela ga je 
rada. Bila je  lepa ko t velika  
porcelanasta lu tka . Pravo de
kle, n iti dekle , n iti žena, samo 
lepa in  prijazna. Z večer je  od
šel Fred z njo. T iste dneve smo

PO PARTIZANSKIH POTEH

Ne pozabite,
Po Tivoliju v  Ljubljani so se 

zaslišali glasni klici: »Brigada 
zbor!«. Tu so se zbrali študent
je prava iz vse Jugoslavije: 
Beograda, Zagreba, Sarajeva, 
Skoplja, Novega Sada, Prišti
ne, Splita, Niša, Ljubljane in 
Maribora, da bi šli po partizan
skih poteh in krajih, ki so bili 
med NOB najbolj prizadeti: 
Notranjska, Primorje in Go
renjska. Petdnevni pohod bri
gade Toneta Tomšiča je že 
uspeh. Študentje so se med se
boj spoznavali, izmenjavali iz
kušnje, videli so gospodarski 
napredek, kulturno življenje in 
lepote naše Slovenije. Peš s 
Kompasovimi avtobusi in zo
pet peš je potekal petdnevni 
pohod 240 študentov prava. 
Mladi smo bili vsi. Med seboj 
smo se komaj spoznavali, pred
vsem pa gledali okoli sebe. Daj 
gledali smo z odprtimi očmi, 
nismo pozabili na preteklost, 
na težko in krvavo borbo za 
lepše življenje. Mar sc pozab
ljajo grobovi v  Vojščici, ra
njenci v bolnici Franji, stisnje
ni v  soteski, do katere Nemci 
nikoli niso mogli priti, težka 
bitka v  Dražgošah, Bičkova 
skala — simbol zvestobe bra
tov in hrepenečih src za zve
stobo, požgana Postojna . . .  Po
znate Begunje? Ne. Dokler sa
mi ne boste občutili moreče 
hladnosti zaporov sm rti,. . .  
Stampetov most, krvava Draga.

Preživeli so obujali spomine, 
kapetan Tušar, prvoborec m a
jor Lušina, narodni heroj pol
kovnik Dežman in doktor Volj-

čak. Besede so nas vodile v 
preteklost, na katero ne bomo 
nikoli pozabili in ki se nam jc 
vtisnila globoko v  spomin.

V Idrijo smo vkorakali s pes
mijo na ustih. Domačini so nas 
pričakali na ulici in nas po
zdravljali. Da, tukaj je ljudstvo 
živelo in še živi bratsko živ
ljenje. Govori v slovenščini in 
srbohrvaščini so nas spominja
li, da smo mi tisti, ki kujemc 
bodoče življenje. Prenočevali 
smo pri domačinih. Nikoli ne 
bom pozabil toplote, s katero 
so me sprejeli. Počutila sem sc 
kot doma, kot bi bila njihova. 
Da, to je narod, ki je živel in 
trpel s partizani.

Vožnja z avtobusi, pohod čez 
zasneženo Jelovico, kaj je lep
šega za medsebojno spoznava
nje. Kolega ti tovariško nese 
prtljago, pomaga, preko str
min, ob lepem pomladnem 
cvetju pa se ves razneži in ti 
ga prinese kot prvi znak po
mladi. Potem zopet pogovori, 
slikanje, mnogo slik . . .  Spomi
ni, ki jih ne bomo nikoli po
zabili. Kulturna skupina, ki se 
mrzlično pripravlja na miting, 
Mikajlo s svojim i šalami, ko
mandant Marko, plavooka An
ka. To je  bil peti pohod, mno
gi so bili že prej in jim je bil 
ta poslednji. Mi prvenci pa 
smo bili srečni in mogoče bo
mo še kdaj skupaj obujali spo
mine.

Slovo — bilo je težko, saj sme 
bili brigada tovarišev, ki smo 
utrjevali bratstvo in enotnost.

Vida Štukelj

0 ^

govski p o tn ik  in  ni ga bilo n i
koli doma. N iko li n i govorila 
o m ateri. Bila je  skrbna  gospo
dinja. Včasih si je  nadela  
predpasnik in  hodila po sta 
novan ju  z  m etlo  v  rokah.

Ko je  Fred odšel, sva  se vča
sih  srečavala na ulici. Vednc 
sva govorila o n jem . Ko je  p ri
šel dom ov, nam a je  pripovedo
val o svo jem  štud iju . Takrat 
m i je  bilo žal, da ne m orem  tu 
di ja z štud ira ti in  Z latolaski 
je  bilo žal, da ne m ore b iti s 
Fredom. Obrat je  prišel po 
vsem  nenadom a, spontano. N e
kega den sem  jo poljubil.

Z latolaska je  znala ljub iti. 
Bila je  čudovita  ženska. Čisto 
ženska. Lase je  im ela  počesa
ne na eno stran. B ili so gosti, 
rahlo va loviti, zlati.

»Ne m orem  pom agati, opro
sti,« sem  dejal, nato sem  do
dal, »gotovo m e sedaj sovra
žiš.«

»Ne razum em  te, ne sovra
žim  te, sicer pa ...«

»Sicer pa kaj?«
»Nič.«
Razum ela m e je. Od tistega  

poljuba dalje (imela je  m ehke  
ustnice), n isva več govorila o 
Fredu. (Dokler ni nekega dni 
prišel.)

Danes je  dan ko t vsi ostali. 
Z ju tra j je  bilo neka j sonca, 
nato  se je  pooblačilo. Proti v e 
čeru je  deževalo. Danes je  m aj 
in  bran jevka  je  prinesla na trg  
bele in  rdeče tulipane.

Fred je  bil hudičevo pijan. 
P reklin ja l je  in  p ljuva l. Sel 
sem  z n jim .

»Zdi se m i, da im a rada n e
koga drugega,« je  dejal Fred.

»Zakaj to misliš,« sem  ga 
vprašal.

»Zdi se m i, da im a rada n e 
koga drugega,« je  ponovil.

Vedel sem , da tis ti drugi ne 
m orem  biti jaz.

»Rad sem  jo imel,« je  rekel 
Fred.

»Tudi jaz,« sem  odvrnil
»Ti?« se je  začudil, »ah, se

veda. Vem , da si jo  im el rad.«
N ajbrž je  res vedel.
»Kaj bova sedaj?« sem  vpra

šal.
»Nič ne m oreva storiti,« je 

dejal Fred. Bil je  izgubljen.
Nemočno sem  ga sprem il do

m ov. Bil je  ko t otrok. M islil je  
na Zlatolasko.

Oba se bova vrn ila  k n je j.

P. Bronzan

V soboto, 12. maja, je bil s  predstavo Zagrebške akademije 
za igralsko umetnost Evripidovo Efigenijo na Aulidi odprt XVI. 
jugoslovanski majski študentski festival.

V petnajstih letih svojega obstoja je ta festival prerastel v 
najširšo in najreprezentativnejšo kulturno manifestacijo Zveze 
študentov Jugoslavije.

Od prvega festivala, ki je bil od 3. do 11. maja 1947 pa do da
nes je na raznih kulturnih prireditvah nastopilo na tisoče mladih 
ljudi iz vseh naših univerzitetnih mest.

Stremljenja po uveljavljanju in bogatenju študentskega kul
turnega življenja imajo v  našem življenju posebno mesto. Ne 
končajo se slučajnostno v  okviru Zveze študentov, tem več preha
jajo v celotni sistem  idejno pol. izobraževanja, s ciljem, da ustvari
jo iz mladega človeka popolno družbeno politično osebnost. V kul
turno umetniškem izobraževanju stremimo za tem, da bi izgradili 
takšno osebnost bodočega socialističnega strokovnjaka, ki bo v 
svojem bodočem delovnem življenjskem  okolju im el strokoven 
in politični vpliv, obenem pa da bo razvijal in gojil svoje kulturne 
afinitete in sploh ostal v aktivnem odnosu do kulturnega gibanja 
v okolju, v  katerem bo živel in  delal.

Tri dRi na XI. maishem študentskem festivalu 
v Zagrebu

Festival postaja iz leta v leto vedno pomembnejši element 
pri razvijanju teh stremljenj. Povezuje študente, jim omogoča iz
menjavo izkušenj, kristalizira mnenja in kaže gibanje študent
skega javnega mnenja.

Tako so nastajali tudi programi: festival študentskih zborov, 
gledališki dnevi, likovna razstava »Študentski maj 62«, festival 
malih jazz-ansamblov, festival študentskih kompozicij zabavne 
glasbe, festival amaterskega filma, festival umetniške foto
grafije . . .

Na festivalu so se zbrali priznani študentski javni delavci, 
kritiki, literati, eseisti, novinarji. . .  ki so v  posebnem delu pro
grama v razgovoru poizkušali odgovoriti na aktualno temo: 
»Angažiranost mladih v  umetnosti in kulturi.«

Festival ni samo stihijska akcija, tem več odraz plodnega 
ustvarjalnega dela mnogih naših kolegov in  ne samo skozi eno, 
tem več skozi celo vrsto plodnih let.

R A Z G O V O R  O A K T U A L N I  T E M I

Pravila:
a) vsako materijo, ki se v  svoji eksistenci kolikor toliko apli

cira in refleksira svojo podobo je potrebno takoj zakom
plicirati,

b) držimo se čimbolj abstrahiranja in dokazovanja s citati 
svetovnih lm jiževnikov in filozofov,

c) konkretnost. Osebne izkušnje v umetniškem delu,
d) prava konkretnost škoduje. Najhvaležnejša konkretna 

misel.
ф  Prvi dan: Zedinimo se, kakšna je  angažiranost. To je od

nos do odnosa. Ne, to je umetnikovo delovanje na vseh področjih, 
pa tudi v umetnosti (seveda najbolj). Ne, angažiranost je življe
nje: živeti pomeni biti angažiran (torej spati pomeni tudi biti 
angažiran!).

Ne, Sartre pravi: angažirana je lahko samo proza. Ne, pesnik  
— svet — jezik s slehernim verzom izkazuje angažiranost. Ne 
Camus je izpovedal angažiranost v apatiji. Ne, ne — da, d a . . .

Ob koncu prvega dne: Kaj je angažiranost? Pod streho smo 
začeli zidati temelje. Neuspešno.

Ф  Drugi dan: Kako naj poteka diskusija? Kakšna bo naša 
komunikacija? Ali smo prišli sem, da izmenjamo mnenja o an
gažiranosti ali da sprejmemo teze (Zuppine)? Kakšno je naše 
predprepričanje in prepričanje?

Sedaj je  seveda treba razčistiti pojma: predprepričanje in 
prepričanje (na koncu ugotovimo, da izrazi niso ustrezni v debati).

Naša stališča so pa vendar pokazala mnogo, mnogo poznava
nja Sartra, Camusa, Elliota. Njihove ideje so kar vrele iz »komu
nikacijskih sredstev« diskutantov (k sreči ne vseh).

Ali sedaj veste, kaj je »Angažiranost v umetnosti«, pod kakrš
nim naslovom je potekala diskusija? Prav gotovo ne. Kako neki 
bi vedeli!

Jaz vam pa tako povem: če bi vsi prisotni vedeli kaj hočejo, 
bi imela vsa stvar večji pomen. Vprašanje angažiranosti ni po
stransko, zlasti, ker ga je potrebno omejiti (med tendenco in de- 
gažmanom). Bili so tu priznani pisci, toda problema se niso 
znali lotiti. Briljirali so s  svojim i govornimi vrlinam i in izrazo
slovjem  (ki je bliže latinsko-francoski angleščini kot pa srbo
hrvaščini).

Angažiranost v  umetnosti (ali iz tega izhajajoč: umetnikova 
angažiranost) pa je mnogo realnejša in dojemljiva vsakemu člo
veku, ki misli realno: vsak ustvarjalec si preko dogodkov in misli 
ustvari miselnost, ki osvobaja njega samega in okolje. Ko pa 
osvobajanje vrši s pomočjo umetniškega dela, je že angažiran. 
Ta borba proti oviram, ki jo lahko zaplete z vsem i dramatičnimi 
vrhunci, je večna ter brez nje ni večne umetnosti.

Abstrahiranje in zapletanje misli ter idej pa je dovedlo naše 
modrovanje do angažirane neangažiranosti.

M. PRAŠNICKI
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R o nišcmOPOR MLADIH
ALI SPAČENA RESNICA

»U.por mladiih« je  ak tu a ln a  pogovorna tem a in  po številu  
•pojavnih oblik, k i se  m u p rip isu je jo , b i lahko  poleg »hoola- 
hoopa« im »tvvista« posta l majpomemibnejiša značilnost XX. sto 
le tja . P rvo in te lek tualno  »učlovečenje« je  dobil n a  literarnem  
polju  v  sodobni b ritansk i »državi b lagostanja«, m ed tem  ko 
m u Švedska, d ruga »država blagostanja«, nudi nenordijako 
raznovrstne oblike m ladega zrevoltiram ega obnašanja. M ladi 
(med 30. im 40. leti) b ritansk i p isa te lji so .postavljeni v  ču
den položaj. N e sm ejo  i t i  n a  ulice im k riča ti: lačni smo, ker 
v glavnem  miiso. Ce pa bi bili, jim  bodo dali »socialne juhe« 
im rekli, ka j še  hočete? Seksualno  isvobodo? Dali jim  bodo 
H/ayde-park, u k in ili bodo p ara g ra f o kaznovanju  hom osek
sualcev in  rekli: Tako, se d a j p a  d e la jte  k a r  hočete — česa še 
želite? V S kandinaviji jim  bodo d a li velike zaslužke, zasebna 
stanovan je  in  kn jigo  o kon tracepciji im re k li: kaj še hočete? 
Kričijo, nato  p a  jim  u s ta  zap ira jo  z biskvitom . To je  višek 
darežijiivosti in  dobrodušnosti m eščanske družbe, k je r  dode
lju je jo  m ednarodne odškodnine za p restan e  bolečine. In  se 
d a j so  m lad i lju d je  jezni — »jezni, k e r  n im ajo  razloga zakaj 
naj b i Se jezili«. N ekateri ugotavljajo , da upor danes zahteva 
več m odrosti in vztra jnosti in  da upori ne m orejo  b iti vodno 
isti.

Takšno sta lišče se  v film u ni moglo uveljav iti, k er nudi 
prem alo  pestrosti. Toda — uničevanje dogočasja, ravnoduš
nost do vsega k a r  človeka obdaja, p rez ir  zakonitosti in  brez
h ibnost p red  bodočnostjo, k i bo m ateria lno  že kako u rejena, — 
to  je  m nogo p rim ernejši, hvaležnejši m a te ria l za produoira- 
n je  filmov. Dom ovinsko prav ico  im ajo  ti  po jav i še  v  dveh  d r
žavah z visokim  standardom , v  F ran ciji in  ZDA. Visok s ta n 
dard  nudi dovolj p rostega časa in  brezskrbnosti za reševanje 
osnovnih m ateria ln ih  problem ov. V isoka organizacija un iču 
je  vsako vo ljo  po  večjih, dalekosežndjših de jan jih  in  napol
n ju je  s  'strahom  vse tis te , k i  jo  opazuje jo  s  pločnikov. Za vse 
eksperim ente, za vse  ž rtv e  in  o d rek an ja  p reosta ja  k ritiz irana 
generacija sam a sebi in 'Se zato po  možnostih, k i jih  'ima, noro 
vozi z .avtomobili, m oto rji a li kolesi, k rade iz zabave, se pari 
brez razloga in  rešu je  malčke s streh .

Sodobne »mlade« obdelujejo  »starejši« v  film u z več ali 
m anj očetovsko sk rb jo  in  z več aili m an j radovednosti. V ZDA, 
k je r  tvorijo  tean ag erji večino film skega občinstva, delajo 
»Strički«, k i se  red ijo  ob n jihovem  d enarju , zadn je  filme, v  k a 
te rih  govorijo: p ra v  im ate, o troci in  u d a rja jo  po sta re jših  
zakaj jim  ne d a je jo  več žepnine, da bi lahko 'bolj pogosto ho
dili v  kino. P riljub ljenost, k i  jo  dosegajo Jam es Dean, Elvis 
Presley, in  drugi, k lju b  nejasnosti in  brezciljnosti svojega 
»odpora«, p riča  o nek i nedefin iran i potrebi, po  dejavnosti, po 
novih ciljih v  živ ljenju .

V F ran c iji je  .ta slika  nekoliko globlja, toda k ljub  vsem u 
osta ja  ile lepa ilustracija , k i včasih s icer nudi skopo obrazlo
žitev, težišče p a  je  le  n a  nepom em bnih, m a jh n ih  em ocional
n ih »odporih«. N a prv i pogled so problem i m ladine videti 
sekundam i. Na p rv i pogled. Toda m lad i so se znebili m oraln ih  
spon in  svojo novo svobodo nobrzdno proslav ljajo . To po
meni, d a  jim  p rim an jk u je  nečesa drugega. Mogoče jih  je  samo 
ta  »osvoboditev« onesrečila, k ak o r Mic iz  C am eejev ih  »Go
ljufov«. F ilm i o zlati m lad in i o sta ja jo  le  d raž ljive  podobe orgij 
z m alo zg ražan ja  in  zaskrbljenosti, nam esto  da bi povedali, da 
po razen m oraln ih  osvoboditev po trebne tu d i druge.

Po Š tudentu

nekoč 
in danes

Uspeh GOJKOVIČA 
v Ameriki

Iz Amerike je prispela vest, 
ki bo verjetno prijetno iznena- 
dila vse naše ljubitelje jazza. 
Jugoslovanski trobentač Du
ško Gojkovič, ki od septembra 
lani študira v ZDA, je  angaži
ran za stalnega člana jazz orke
stra Ilcrbija Ротегоуа.

Gojkovič je odšel v  Ameriko, 
da bi doštudiral aranžiranje na 
Visoki glasbeni šoli Berklec v 
Bostonu. Ves čas je sodeloval 
in igral z najbolj znanimi am e
riškimi jazzisti.

#  S Poljske smo dobili umetniško fotografijo Wladyslawa 
Romanowskcga romunskega pianista Јапсуја Korossyja, ki je 
sodeloval na enem izmed jazz-session v Gdansku.

Na sliki je svetovno znani saksofonist Stan Gatz v »poslov
nem razgovoru« s poljskim pianistom Andrzejem Trzakowskim.

•  Dve popevki KATEDRE 
62« stu že dobili slovensko 
domovinsko pravico. Prva po
pevka tega festivala »Tiha sre
ča« je bila že dvakrat predva
jana na televiziji, »Vetrček« 
pa je zmagal na eni izmed 
oddaj »Izberite melodijo ted
na«.

#  Jazz glasba na Polj
skem je izredno razširjena in 
kvalitetna. Vsako leto imajo v 
Gdansku svoj jazz-festival. Na 
Poljsko povabijo tudi večkrat 
najuglednejše svetovne pred
stavnike jazza.

#  Letos so začeli izdajati 
na Češkoslovaškem jazz-časo- 
pis, ki bo izhajal vsaka dva 
meseca. Poleg poljskega m eseč
nika »JAZZ« bo to drugi redni 
časopis o jazzu v vzbodni Evro

pi. Urejali ga bodo poznavalci 
jazza iz Prage in Plzna.

ф  Tudi v Sovjetski zvezi se 
jazz vedno bolj razširja. Tako 
imajo tudi v SZ festival jazza 
v Tartru. Na prejšnjem festi
valu jaza v  Tartru je sodelova
lo več orkestrov iz Leningrada, 
Moskve in Lvova, kjer je ta 
glasba tudi najbolj razvita.

Na sliki: bobnar enega naj
boljših leningrajskih ansamb
lov »The seven Dixie Lads«.

Kavarniški sistem
Konstruktivna kritika je zdrava in razvojna kritika. Z njo se skoraj vsi strinjamo in jo 

tudi podpiramo. Da odpravimo slabosti in napake (Errare humanimi est — motiti se je člove
ško) saj se tudi tako izpopolnjujemo. Takšna kritika večinoma ne pomeni napada, ampak pred
vsem pomoč. Vsako kritika (seveda opremljena z dokazi in s pogojem, da je kritikant vsaj 
enakovreden partner v  poštenju) je  tudi gibalo.

To kritiko smo študentje tudi krepko podpirali in jo bomo tudi še v naprej gojili.

Ob tukšni — lahko jo imenu
jemo pošteni kritiki — pa na
staja tudi včasih (k sreči bolj 
poredkoma) tako imenovana 
nepoštena ali tudi zlonamerna 
kritika uli kritikarstvo. Tu po
jav je čutiti nekoliko tudi se
daj. Zanimivo pri tem je to, 
da je to pasivna »kritika«, ni 
kritika ljudi, ki so aktivni 
v družbi. To je večji del »pra
nje staregu perila«, osebna 
prizudetost in pasiven odnos 
do dela. Jasno, du sc nepošte- 
njak, če ne dela, čuti užalje
nega, če mu to povemo. To je 
potem tudi osebna prizadetost. 
Kajti če kdo dela in je akti-
von ter prisoten, je njegova 

odpravi
in sam pomaga v delu in se

dolžnost, da slabosti in napa
ke pomaga odpravljati takoj

zavzame za smer, za katero 
meni, da je najbolj pravilna. 
Ugovarjanje in s tem zavist se 
razčistita takoj. Zal pa takš
nega konstruktivnega postopka 
ne zavzemajo čisto vsi. To se 
je pojavilo tudi med nami štu
denti in je vredno vsega ob
sojanja. Proti temu se mora
mo boriti in to odpraviti. 
Zaradi tega ne trpi samo or
ganizacija, ki se trudi, temveč 
zaradi tega trpijo tudi posa
mezniki, ki se trudijo in de
lajo za organizacijo. Tako so 
maloštevilni kritiikanti tudi 
člani našega odbora, tisti, ki 
bi morali torej biti aktivni, 
toda bili so le enkrat na me
sec v prostorih odbora in 
vprašali, kaj je novega ter 
gledali peščico tovarišev pri

delu. Delu, ki pomeni pravza
prav odpovedovanje marsika
terim ugodnostim. Velikokrat 
je bil izpit pred vrati, pa ga 
je bilo treba tudi preložiti, 
ker se je priipruvlialo recimo 
tekmovanje, ali kakšna druga 
kulturna akcija. Velikokrat so 
ga kolegi povabili kam v druž
bo, toda ni bilo časa, itd. In 
tisti maloštevilni tovariši, če 
jih lahko tako imenujemo, ali 
ob kavarniški mizi ali kje 
drugje, takrat ko aktivisti de
lajo, z »velikimi besedami« 
kritizirajo.

Tega ne želimo in to m ora
mo izkoreniniti. In ravno  s po
šteno in konstruktivno  kr iti
ko. Ne želim o kritikarstva , o 
obraz naj nam  povedoI V. S.

Dolgo gojene želje so se nam  
vendarle uresničile in  Slovenci 
smo dobili v  novi izdaji S lo
venskega pravopisa že vrsto  
novih  ob lik pravorečja in  pra 
vopisa. Po dolgotrajnem  in n a 
pornem  delu je  skupina  izv e 
dencev v  slovenskem  jeziku  
zaključila  svoje delo na p r i
bližno 1.000 straneh. Delo je 
potekalo pod o kriljem  S loven-

za pisavo pa vsekakor spotak
ljivo. Ce je  to prvi korak h 
kra n jsk i končnici uc (delauc, 
brauc), potem  se bomo še se
veda neko likokra t zjezili, p re
den bomo lahko sprejeli novo  
izgovarjavo ko t pravilno k n ji
ževno.

N ovi Pravopis bo vsaj v za 
če tku  še prav gotovo povzro
čal precejšnje težave, zlasti ti-

SLOVENSKI PRAVOPIS 1962
ske  akadem ije znanosti in 
um etnosti v L jubljani.

Pravopis je  izšel v  svoji 
standardni obliki. V  začetku  
so tem eljito  obdelana navodila  
za uporabo in  razlage n eka te 
rih posebnosti v  Pravopisu.

P redvsem  je  zan im iva  nova  
izgovarjava črke »l« in  pa čr
ke »v«, ki je  prvo na m nogih  
m estih  izpodrinil. S lovenci n i
smo več bralci, m arveč brav- 
ci, pravopis n i več nosilec, 
tem več nosivec pravil.

Za severno in  vzhodno S lo
ven ijo  je  to skoraj m alce n e 
navadno, za naše uho čudno,

stim , k i niso na tekočem  z raz
vo jem  jezika , ali so pa trm asti 
pri uva jan ju  novosti. Zdaj, ko  
je  skoraj povsem  izginilo l-ka -  
nje, se nam  zopet obeta nova  
vaja, -nova m asaža jezika. 
Upajmo, da bo vsa j neka j časa 
tako ostalo in  da bo naši 
generaciji ostal naziv: bravci.

Za š tuden te  bo vsekakor zelo 
koristno, če bodo dobili pravo
pis pravočasno v svojo last, ali 
da si vsaj prilastili njegova  
pravila, ka jti kako nerodno  bi 
bilo, če bi naša bodoča in te li
genca ne znala rabiti svo je m a
terinščine. M. P.


